

SUGGESTED EDITS TO THE CCRA SECTION 51 – The Canadian Association of Elizabeth Fry Societies.

May, 2022

Option 1 – full edits

299 Section 51 of the *Corrections and Conditional Release Act* is replaced by the following:

Detention in dry cell

51 (1) _ If Insertion end the institutional head is satisfied that there are reasonable grounds to believe that an inmate has ingested contraband or is carrying contraband in their rectum, and no less intrusive option is reasonably available in the circumstances, the institutional head may authorize in writing the detention of the inmate in a cell without plumbing fixtures on the expectation that the contraband will be expelled.

Visits by registered health care professional

(2) An inmate detained under subsection (1) must be visited at least once every day by a registered health care professional.

Use of X-ray

(3) _ If the institutional head is satisfied that there are reasonable grounds to believe that an inmate has ingested contraband or is carrying contraband in a body cavity, the institutional head may authorize in writing the use of an X-ray machine by a qualified X-ray technician to find the contraband, if the consent of the inmate and of a qualified medical practitioner is obtained.

Confirmation of dry cell necessity

(4) A body scan search or x-ray shall be conducted prior to detaining an inmate in a dry cell, or as soon thereafter as possible if:

(a) the body scan search is authorized under section 48.1 or the x-ray is authorized under section 51(3); and

(b) a prescribed body scanner or x-ray in proper working order is reasonably available.

(5) A body scan search or x-ray shall be conducted at the request of an inmate detained in a dry cell if:

(a) the body scan search is authorized under section 48.1 or the x-ray is authorized under section 51(3);

(b) a prescribed body scanner or x-ray in proper working order is reasonably available;
and

(c) more than 24 hours has passed since the inmate has had a body scan or x-ray.

(6) A dry cell detention shall not be used or continued if:

(a) a body scan or x-ray does not substantiate reasonable grounds justifying placement in the dry cell under s. 51(1); or

(b) the dry cell detention is not reasonably necessary to protect the safety of individuals, if a less intrusive option is reasonably available in the circumstances, or in any other prescribed circumstances.

Mental health assessment and monitoring

(7) An inmate detained in a dry cell shall be provided with monitoring and mental health assessment set out in sections 37.1 and 37.11.

Option 2 – slimmed down version.

Differences from the above:

- Removed addition to 51(1)
- Removed original addition 51(5)
- Removed original addition 51(7)
- Renumbered

299 Section 51 of the *Corrections and Conditional Release Act* is replaced by the following:

Detention in dry cell

51 (1) _ If Insertion end the institutional head is satisfied that there are reasonable grounds to believe that an inmate has ingested contraband or is carrying contraband in their rectum, the institutional head may authorize in writing the detention of the inmate in a cell without plumbing fixtures on the expectation that the contraband will be expelled.

Visits by registered health care professional

(2) An inmate detained under subsection (1) must be visited at least once every day by a registered health care professional.

Use of X-ray

(3) _ If the institutional head is satisfied that there are reasonable grounds to believe that an inmate has ingested contraband or is carrying contraband in a body cavity, the institutional head may authorize in writing the use of an X-ray machine by a qualified X-ray technician to find the contraband, if the consent of the inmate and of a qualified medical practitioner is obtained.

Confirmation of dry cell necessity

(4) A body scan search or x-ray shall be conducted prior to detaining an inmate in a dry cell, or as soon thereafter as possible if:

(a) the body scan search is authorized under section 48.1 or the x-ray is authorized under section 51(3); and

(b) a prescribed body scanner or x-ray in proper working order is reasonably available.

(5) A dry cell detention shall not be used or continued if:

(a) a body scan or x-ray does not substantiate reasonable grounds justifying placement in the dry cell under s. 51(1); or

(b) the dry cell detention is not reasonably necessary to protect the safety of individuals, if a less intrusive option is reasonably available in the circumstances, or in any other prescribed circumstances.

SUGGESTIONS DE MODIFICATIONS DE L'ARTICLE 51 DE LA LOI SUR LE SYSTÈME CORRECTIONNEL ET LA MISE EN LIBERTÉ SOUS CONDITION – L'Association canadienne des sociétés Elizabeth Fry

Mai 2022

Option 1 – modifications complètes

299 L'article 51 de la *Loi sur le système correctionnel et la mise en liberté sous condition* est remplacé par ce qui suit :

Détention en cellule nue

51 (1) Si le directeur est convaincu qu'il existe des motifs raisonnables de croire qu'un détenu a dissimulé dans son rectum ou ingéré un objet interdit, une option moins intrusive est raisonnablement disponible dans les circonstances, le directeur peut autoriser par écrit l'isolement du détenu dans une cellule nue jusqu'à expulsion de l'objet.

Visites par un professionnel de la santé agréé

(2) Un détenu isolé en application du paragraphe (1) doit être visité au moins une fois par jour par un professionnel de la santé agréé.

Utilisation de radiographies

(3) Le directeur peut, s'il est convaincu qu'il existe des motifs raisonnables de croire qu'un détenu a dissimulé dans une cavité corporelle ou ingéré un objet interdit, autoriser par écrit, avec le consentement de l'intéressé et d'un médecin compétent, la prise de radiographies par un technicien compétent afin de déceler l'objet.

Confirmation de la nécessité des cellules nues

(4) Une fouille par balayage corporel ou une radiographie doit être effectuée avant l'isolement d'un détenu en cellule nue ou le plus tôt possible si :

a) la fouille par balayage corporel est autorisée en application de l'article 48.1 ou la radiographie est autorisée en application du paragraphe 51(3);

b) un détecteur à balayage corporel ou rayons X réglementaire fonctionnant correctement est raisonnablement disponible.

(5) Une fouille par balayage corporel ou une radiographie doit être effectuée à la demande d'un détenu isolé dans une cellule nue si :

a) la fouille par balayage corporel est autorisée en application de l'article 48.1 ou la radiographie est autorisée en application du paragraphe 51(3);

b) un détecteur à balayage corporel ou rayons X réglementaire fonctionnant correctement est raisonnablement disponible.

c) plus de 24 heures se sont écoulées depuis que le détenu a subi une fouille par balayage corporel ou une radiographie.

(6) La détention en cellule nue ne peut être utilisée ou poursuivie si :

a) une fouille par balayage corporel ou une radiographie ne fournit pas des motifs raisonnables justifiant l'isolement dans la cellule nue en application du paragraphe 51(1);

b) la détention en cellule nue n'est pas raisonnablement nécessaire pour protéger la sécurité des individus, si une option moins intrusive est raisonnablement disponible dans les circonstances ou dans toute autre situation prescrite.

Évaluation et surveillance de la santé mentale

(7) Un suivi de l'état de santé et une évaluation de la santé mentale d'un détenu en cellule nue doivent être effectués en application des articles 37.1 et 37.11.

Option 2 – version allégée.

Différences par rapport à ce qui précède :

- Retrait de l'ajout au paragraphe 51(1)
- Retrait de l'ajout original 51(5)
- Retrait de l'ajout original 51(7)
- Renuméroté

299 L'article 51 de la Loi sur le système correctionnel et la mise en liberté sous condition est remplacé par ce qui suit :

Détention en cellule nue

51 (1) _ Si le directeur est convaincu qu'il existe des motifs raisonnables de croire qu'un détenu a dissimulé dans son rectum ou ingéré un objet interdit, le directeur peut autoriser par écrit l'isolement du détenu dans une cellule nue jusqu'à expulsion de l'objet.

Visites par un professionnel de la santé agréé

(2) Un détenu isolé en application du paragraphe (1) doit être visité au moins une fois par jour par un professionnel de la santé agréé.

Utilisation de radiographies

(3) _ Le directeur peut, s'il est convaincu qu'il existe des motifs raisonnables de croire qu'un détenu a dissimulé dans une cavité corporelle ou ingéré un objet interdit, autoriser par écrit, avec le consentement de l'intéressé et d'un médecin compétent, la prise de radiographies par un technicien compétent afin de déceler l'objet.

Confirmation de la nécessité des cellules nues

(4) Une fouille par balayage corporel ou une radiographie doit être effectuée avant l'isolement d'un détenu en cellule nue ou le plus tôt possible si :

- a) la fouille par balayage corporel est autorisée en application de l'article 48.1 ou la radiographie est autorisée en application du paragraphe 51(3);**
- b) un détecteur à balayage corporel ou rayons X réglementaire fonctionnant correctement est raisonnablement disponible.**

(5) La détention en cellule nue ne peut être utilisée ou poursuivie si :

- a) une fouille par balayage corporel ou une radiographie ne fournit pas des motifs raisonnables justifiant l'isolement dans la cellule nue en application du paragraphe 51(1);**
- b) la détention en cellule nue n'est pas raisonnablement nécessaire pour protéger la sécurité des individus, si une option moins intrusive est raisonnablement disponible dans les circonstances ou dans toute autre situation prescrite.**